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Informace a zprávy z radnice
Pravidelný přehled významnějších 
záležitostí města, kterými se zabývala 
rada města a jeho zastupitelstvo:

Na své schůzi dne 11. 1. a 20. 1. 2022 měli členové rady 
města na programu celkem 28 materiálů k projednání 
a rozhodování. Z těch významnějších, kterými se zabý-
vali, vyjímáme:
•  RM vzala na vědomí ceníky tepelné energie platné od 1. 1. 2022 

pro objekty – Vodní 13, K. Čapka 271 Arkádie, Hrad Krupka – Ry-
tířský sál.

•  RM vzala na vědomí předloženou žádost o povolení stavebních 
úprav v  prostorách Růžový hrádek Krupka a  ukládá vedoucí 
OM/OSM vyzvat žadatele o  předložení rozsahu prací, včetně 
rozpočtu.

•  RM schválila prodej vozu Kia K 2500 TCI RZ 8U9 9556 za cenu 
znaleckého posudku ve výši 104 238 Kč vč. DPH.

•  RM vzala na vědomí dopis Ministerstva průmyslu a obchodu 
ze dne 14. 12. 2021 o schválení realizace projektu ID 887 – „Re-
vitalizace areálu bývalé městské plovárny“ meziresortní komisí 
k řešení ekologických škod vzniklých před privatizací hnědou-
helných těžebních společností v  Ústeckém a  Karlovarském 
kraji.

•  RM vyhlásila veřejnou zakázku malého rozsahu na  stavební 
práce s názvem „Vestavba kanceláří a zázemí do podkroví ob-
jektu Komenského čp. 202, Krupka“ zadávanou podle Směrni-
ce města č. 2021/1/RM ze dne 19. 2. 2021.

•  RM schválila rozšíření počtu licencí „Radnice VERA“ firmy 
VERA s.r.o. o  jednu licenci „Účetnictví“ za  cenu 23  377,20 vč. 
DPH., plus jejich licenčního maintenance za cenu 4 675,44 Kč 
vč. DPH ročně.

•  RM schválila smlouvu o  dílo s  kronikářkou města Krupka 
Mgr.  Nikolou Růžičkovou na  zhotovení zápisu do  kroniky 
města za rok 2021 a přípravu podkladů pro zápis za rok 2022 
za cenu díla v celkové částce 30 000 Kč.

•  RM schválila smlouvu o poskytování odborného výcviku - su-
pervize pro organizační složku Pečovatelská služba Krupka, 
na  období od  1. 1. 2022 do  31. 12. 2022, uzavřenou se Sociální 
agentura, o.p.s., Varšavská 688/40, 400 03 Ústí nad Labem.

•  RM schválila dodatek k licenční smlouvě o veřejném provozo-
vání hudebních děl v místě Klub důchodců, Dlouhá 636, Krup-
ka 1, uzavřený s OSA - Ochranný svaz autorský pro práva k dí-
lům hudebním, z.s.

•  RM schválila smlouvu o  dílo na  zpracování studie provedi-
telnosti a zpracování žádosti o dotaci v  systému IS KP 2014+ 
na zakoupení dvou ekologických městských vozidel pro orga-
nizační složku Pečovatelská služba Krupka na alternativní po-
hon – hybrid, v max. částce 1 000 000 Kč včetně DPH za jedno 
vozidlo.

•  RM schválila smlouvu na  poskytnutí peněžního daru Městu 
Krupka ve výši 66 165 Kč na úhradu nákladů operativního lea-
singu osobního automobilu Škoda Fabia Combi 1.0 TSI Ambiti-
on 70 kW uzavřenou s KNAUF INSULATION, spol. s r.o.

•  RM uložila vedoucí OŠKaSV připravit návrh nápravných opat-
ření ke  zjištěným nedostatkům v  rámci provedené kontroly 
vyúčtování finančních prostředků za  rok 2020 poskytnutých 
na základě uzavřených smluv o poskytnutí dotace z programu 
„Sport 2020“, „Volný čas 2020“ a smluv o poskytnutí individuál-
ní dotace.

•  RM vzala na vědomí opakované stížnosti na parkování kamio-
nů v prostoru bývalé jídelny na p. p. č. 166/1 a 149/3 v k. ú. Boho-
sudov a uložila starostovi vyzvat vlastníka pozemku ke sjedná-
ní nápravy.

•  RM vzala na vědomí „Zprávu o hospodaření města za období 
1. 1. 2021 – 31. 12. 2021“.

•  RM schválila jako dodavatele el. energie na období 2022–2023 
společnost Innogy Energie, s.r.o. pro Město Krupka; ZŠ a  MŠ 
Krupka, Teplická 400; Masarykova ZŠ a  MŠ, Masarykova 461; 
MŠ Sluníčko Krupka, Kollárova 597; MŠ Zvoneček Krupka, Lípo-
vá 528; MŠ Písnička Krupka, Dukelských hrdinů 295; Dům dětí 
a mládeže Cvrček, Krupka, Sídliště 605; ZŠ a SŠ Krupka, Karla 
Čapka 270. /red/

Uzavírka silnice z důvodu 
rekonstrukce železničního 
přejezdu v Sobědruhách
Jedná se o silnici III/25348 v ulici Bohosudovská, kde budou probíhat prá-
ce z  důvodu rekonstrukce železničního přejezdu v  celkové uzavírce všech 
vozidel. Uzavírky budou probíhat v  těchto termínech: 26.–28. 2., 21.–25. 4., 
11.–22. 7., 9.–13. 8., 23. 10.–6. 11. 2022. Objízdná trasa pro vozidla do celkové 
výšky 3,4 m povede ulicemi Důlní a U Zámečku. Objízdná trasa pro vozidla 
nad celkovou výšku 3,4 m povede ulicemi Srbická (po silnici I/13), Pod Dol-
ní Drahou, Pod Stadionem a Prokopská. Rekonstrukce jednoho z hlavních 
přejezdů probíhá v  rámci projektu komplexní revitalizace železniční trati 
mezistaničních úseků Chabařovice-Bohosudov a první traťové koleje mezi 
Bohosudovem a Teplicemi.  /red/

Při očkování na městském úřadu 
přijali občané pět stovek vakcín
Ve dnech 24. listopadu, 16. prosince a 13. ledna se konalo v prostorách krup-
ského úřadu očkování bez registrace. První z akcí byla realizována ve spolu-
práci s Českým červeným křížem, další dvě přímo s Ústeckým krajem a Kraj-
skou zdravotní, a.s. Obdivovali jsme nasazení zdravotníků, kteří s mobilním 
očkovacím týmem v  předvánočním období pracovali 12 hodin denně, aby 
v našem kraji přinesli očkování všem zájemcům a zvláště těm, pro které je 
nutnost předchozí registrace přes elektronické systémy velkou překážkou, 
tedy například seniorům.
Osobně děkuji také svým kolegyním, strážníkům a strážnici městské poli-
cie, ale i nejvyššímu vedení města v čele se starostou Zdeňkem Matoušem 
za perfektní spolupráci při organizaci celé akce a za ochotnou pomoc obča-
nům s vyplňováním formulářů. Zvláště druhé očkování, při kterém občané 
přijali bezmála 300 vakcín, bylo pro celý náš tým velmi náročné.
O  případném dalším očkování v  Krupce budeme informovat prostřednic-
tvím Mobilního rozhlasu. Pokud do této aplikace nejste ještě registrováni, 
neváhejte, nemine Vás pak žádná důležitá informace z města. Více informa-
cí získáte na informačním centru městského úřadu, tel. +420 417 803 147.

Roman Zima, vedoucí odboru kancelář starosty
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Rozhovor se starostou města 
Zdeňkem Matoušem

V současnosti vrcholí práce na přípravě rozpočtu města na letošní 
rok. Tentokrát to bude obzvláště složitý a náročný úkol. Jak se tedy 
městské finance daří plánovat?
V  současné makroekonomicky divoké situaci, kdy existuje mnoho 
nejistot a  hrozeb, je takové plánování opravdu náročný rébus. Vývoj 
ekonomické situace bezprostředně ovlivňuje předpoklady výnosů 
z daňových příjmů, a to nám samozřejmě vytváří velká rizika pro nej-
významnější oblast rozpočtových zdrojů. Protiinflační zásahy ČNB 
a rostoucí úrokové zatížení jsou další problém pro rozpočtování, neboť 
reakce bankovního sektoru nepříznivě ovlivní naše investiční možnos-
ti. Sice chceme opět optimálně využívat dotační prostředky ze státního 
rozpočtu a fondů, ale i tady se neobejdeme při kofinancování a předfi-
nancování bez pomoci bank. Takže na propočty případných budoucích 
závazků bychom potřebovali schopnosti pro věštění z křišťálové koule. 
Ale přes to vše jsem optimista. Jsem přesvědčený, že se nám pro letošek 
opět podaří připravit realistický a odpovědný rozpočet, který zabezpečí 
bezproblémový chod hospodaření města i  spolehlivé fungování jeho 
součástí. Zároveň budeme i  nadále pokračovat v  investičních projek-
tech pro rozvoj Krupky, v  opravách a  rekonstrukcích objektů a  infra-
struktury. V příštím rozhovoru se určitě rád vrátím k tématu rozpočtu, 
kdy už jej budeme mít připravený v kompletním znění návrhu pro jeho 
schvalování v zastupitelstvu města.

Nový rozpočet se musel také vypořádat s dramatickým růstem cen 
energií, který se citelně týká všech městských školek a škol. Nedáv-
no proběhlo výběrové řízení na nového nejvýhodnějšího dodavate-
le elektřiny. Jaký byl jeho výsledek?
Nepamatuji se na podobnou situaci, s  jakou jsme se museli tentokrát 
vypořádat. V minulosti se na naši veřejnou výzvu vždy přihlásilo hned 
několik zájemců. Tentokrát ani jeden. Museli jsme proto zabojovat 
o  elektřinu přímým oslovením dvou největších dodavatelů. A  nako-
nec jsme díky tomu uspěli a máme ji zajištěnu od seriózního partnera 
za relativně únosnou cenu. Při porovnávání relací na celém trhu energií 
jsme se vážně obávali, že se nám celkové náklady mnohonásobně zvýší. 
Společnost Innogy Energie byla nakonec o necelý 1 milión korun levněj-
ší nežli ČEZ Distribuce, ale i tak budeme nuceni zaplatit skoro třikrát 
více peněz oproti minulému roku. Podmínky dodávek elektřiny máme 
tedy nakonec vyřešené s ohledem na momentální situaci na trhu doce-
la slušně. A musíme být optimisté, že se brzy vše začne obracet k lepším 
časům a energie utržené z řetězu se podaří zkrotit.

Omikron drsně vtrhl především mezi školní mládež, a  to samo-
zřejmě i  do  našich krupských škol. Jaká je tedy aktuální situace 
v nich? 
Rozhodně není jednoduchá a nemá snadná řešení. Ale zároveň musím 
konstatovat, že se prozatím zvládá dobře, rozumně a  nezaznamenali 
jsme dosud žádné větší problémy. Samozřejmě se musí důsledně plnit 
všechna opatření a  nařízení, úspěšně a  efektivně působí spolupráce 
s orgány hygienické služby a významná je i s rodiči žáků. Největší zá-
sluhu na sice problematickém, avšak dosud úspěšném fungování všech 
našich škol ale mají především jejich ředitelé, učitelé, pedagogičtí pra-
covníci a zaměstnanci. Do pololetního vysvědčení jim já osobně píšu 
jedničku.

Děkujeme za rozhovor. /red/

Prosba o fotografie lanovky
Tento rok bude naše lanovka slavit významné kulaté výročí a při té příleži-
tosti plánujeme vydat novou publikaci. 
Máte doma nějaké zajímavé materiály (např. fotografie, pohlednice, staré 
vstupenky), které se váží k historii jejího provozu? Pokud ano, budeme velmi 
rádi za zapůjčení, abychom je případně mohli vybrat do chystané publikace. 
Ozvěte se na tel. č.: 417 803 131 (MěÚ Krupka, Lenka Navrátilová).
Děkujeme. Zdeněk Matouš

Do pravidelné údržby 
na lanové dráze byla přidána 
termografická kontrola
Termografická kontrola je dynamicky se rozvíjející obor, který umožňuje 
kontrolovat nejen motorové části jako v  uvedeném případě, ale používá 
se také například při kontrolách fotovoltaických panelů, odhalení místa 
zatékání do  plochých střech, úniků tepla z  budov, kontrole pásových do-
pravníků, vedení vysokého napětí, elektroinstalace budov, při požárech 
a  pátrání po  osobách. Pomocí této metody byla provedena termografická 
kontrola motoru, převodové 
části a  elektroinstalace mo-
torové části, která se nachází 
na  horní stanici lanové drá-
hy. K této kontrole byl použit 
specializovaný průmyslový 
dron, který je osazený nejmo-
dernější radiometrickou ka-
merou s  nejvyšším možným 
rozlišením, které současné 
technologie poskytují.
Na  přiložených snímcích si 
můžete prohlédnout některé 
ze získaných termografických 
fotografií z  provedené kont-
roly, a  to včetně naměřených 
hodnot. Získané hodnoty 
jsou zcela v normě s ohledem 
na okolní teploty, které v prů-
běhu kontroly panovaly. Jak 
si můžete všimnout, radio-
metrická kamera má velmi 
vysoké rozlišení a teplotní údaje získává v celém rozsahu snímaného obra-
zu. Při zpracování dat je možné zpětně získat další potřebné údaje, jelikož si 
fotografie uchovává veškerá naměřená data.
„Při kontrole strojovny lanové dráhy bylo zjištěno, že veškerá elektroinstala-
ce a převodové ústrojí je plně funkční a nejeví známek závady, poškození či 
opotřebení. Spolupráci se společností Drone4you.cz si velmi pochvalujeme, 
proto během tohoto roku dojde ke kontrole všech pojezdových mechanizmů 
lanové dráhy v celé její délce, která činí 2 348 m s převýšením 482 m, pomocí 
nejmodernějšího průmyslového dronu a sofistikovaného softwaru, tak aby 
byl zajištěn bezproblémový a bezpečných chod,“ zhodnotil Zdeněk Saifert, 
který je náčelníkem lanové dráhy, jejíž provoz spadá pod městskou společ-
nost Sport Krupka s.r.o.

Krátké video z  provedené kontroly naleznete na YouTube kanále (https://
youtu.be/2kad8xg_QZo) nebo na FB a Instagramovém profilu Dron4you.cz.
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MĚSTSKÁ POLICIE

Jízda bez TK
Motorizovaná hlídka strážníků provedla kontrolu vozidla, kterému nesvíti-
lo pravé přední světlo. Po zjištění totožnosti řidiče a další kontrole vozidla 
hlídka zjistila, že na vozidle je již delší dobu propadlá technická kontrola. 
Hlídka s řidičem sepsala oznámení a věc postoupila příslušnému správní-
mu orgánu k projednání. 

Falešné obvinění
Operační středisko přijalo oznámení, že řidič autobusu, který projíždí 
městem, má být pod vlivem omamných látek. Na  trasu autobusu byla 
vyslána hlídka, která uvedený autobus zastavila. Hlídka zjistila totožnost 
řidiče autobusu. U řidiče byla provedena orientační zkouška jak na alko-
hol, tak na omamné látky s negativním výsledkem.

Vážná dopravní nehoda
Hlídky MP Krupka a OO PČR Krupka vyjížděly k vážné dopravní nehodě, 
kdy osobní automobil srazil dva chodce. Po příjezdu na místo policisté 
a strážníci začali u zraněných chodců poskytovat první pomoc včetně po-
užití defibrilátoru. Přes všechnu snahu jedna účastnice dopravní nehody 
na místě svým zraněním bohužel podlehla. Z důvodu vyšetřování doprav-
ní nehody zůstala komunikace ještě několik desítek minut uzavřena. 

Venkovní chov psa
Na  operační středisko bylo přijato oznámení, že dochází k  chovu psa 
v  nevyhovujících podmínkách ve  venkovním kotci. Strážníky byl zjištěn 
chovatel psa, byla zjištěna veškerá dostupná data o povinném očkování 
a čipování psa, dále na místě byla pořízena fotodokumentace z prostře-
dí chovu a učiněna další opatření. Tyto podklady byly následně předány 
Krajské veterinární správě pro Ústecký kraj jako kompetentnímu orgánu, 
který bude vhodnost tohoto chovu dále posuzovat. UPOZORNĚNÍ: Po-
kud chcete mít psa venku jen proto, aby vám chránil dům, ale jinak s ním 
neplánujete navázat přátelský vztah, raději si ho vůbec nepořizujte. Pro 
tento případ vám lépe poslouží bezpečnostní systém a kamera na domě.

Troubící auto 
Na operační středisko bylo oznámeno, že na parkovišti stojí osobní moto-
rové vozidlo, které již delší dobu troubí, nikdo u vozidla není, zřejmě se tak 
jedná o technickou závadu. Hlídka dle registrační značky vozidla zjistila 
jeho vlastníka. Tento byl vyhledán v místě bydliště a požádán o „utišení“ 
svého plechového miláčka, což se následně stalo po odpojení akumulá-
toru a nastal klid. 

Nález injekce
Na  operační středisko byl oznámen nález použité injekční stříkačky 
ve vestibulu bytového domu. Strážníky byla provedena likvidace. Pozn.: 
v případě, že občané někde zahlédnou tento nebezpečný materiál, ne-
měli by ho sami z  důvodu vlastní bezpečnosti vůbec sbírat, ale nepro-
dleně zavolat na linku tísňového volání 156. Strážníci jsou vybaveni tech-
nickými prostředky, mají speciální sběrné mini boxy, ve kterých jsou pak 
nalezené injekční stříkačky předány k odborné likvidaci. 

Vraky
V průběhu měsíce se hlídkám podařilo zjistit několik vraků a vozidel s pro-
padlou technickou kontrolou, stojících na veřejných parkovištích v rámci 
města Krupka. Jejich majitelé si zřejmě myslí, že odstavením takového 
vozidla pro ně problém „kam s ním“ končí. Bohužel opak je pravdou. Ta-
ková vozidla jsou strážníky označena, je zjištěn jejich provozovatel, který 
je oznámen příslušnému správnímu orgánu pro podezření z přestupku. 
Následný odtah takového vozidla je též připočten k „dobru“ provozovateli. 

Jiří Petrák, ředitel

Laň v zahradě
Zimní měsíce a  nedostatek dobré pastvy mimo město zřejmě přimě-
ly jednu z  laní k  průzkumnému skoku do  jedné ze zahrad pod ulicí 
Na  Hradbách. A  byli to opět naši hasiči, kteří zachraňovali život němé 
tváři. Podařilo se jim vypustit laň po dlouhé roky zavřenou branou, aniž 
by ji poškodili, a to tak, že ji vysadili celou z pantů. Nevíme jen, jestli tato 
záchrana nebude mít ten účinek, že laň přijde znovu, aby mohla naše 
hasiče opět pozdravit.

Hasič klempířem
To, že hasiči jsou lidé devatera řemesel, se osvědčilo i po ohlášení nebez-
pečně vlajícího třímetrového plechu na učilišti ve výšce 18 m, když násled-
ně plech bezpečně odstranili a provedli provizorní opravu střechy.

Nebezpečné komíny
V první polovině ledna v rozmezí pěti dnů museli hasiči řešit dva popla-
chy způsobené zahořením komínových těles. Naštěstí nikdy žár nestihl 
zapálit více, ale stejně by bylo dobré, aby si všichni topiči někdy prohlédli 
staré fotky Krupky po požárech, které zlikvidovaly většinu domů, a věno-
vali bezpečnosti topení větší péči. Děkujeme!

Pavel Vácha, velitel

Zdeněk Matouš:
„Vydáním knihy jsem si splnil 
jeden z životních cílů“
„Více jak osm let působím na  Pedagogické fakultě Univerzity Karlovy 
a v rámci České andragogické společnosti se mi s kolektivem autorů po-
dařilo vydat knihu Management vzdělávání dospělých a vzdělávacích 
organizací,“ řekl starosta Zdeněk Matouš.
Rok a půl intenzivní práce přinesl zdařilý výsledek z oboru andragogiky, 
což je věda o výchově a vzdělávání dospělých lidí. Cílem této publikace 
bylo přispět k rozvoji vzdělávání dospělých a zkvalitnění řízení vzdělá-
vacích organizací celoživotního vzdělávání. 
„Studiem si dospělí doplňují potřeby rozvoje profesních znalostí a do-
vedností. Sám se také považuji za celoživotního studenta, a i proto mi 
nebylo toto téma cizí,“ dodal krupský starosta. /red/

Žádáme o dotaci
na ekologická vozidla
pro pečovatelskou službu
Rada města na svém lednovém jednání schválila první kroky pro úspěš-
nou realizaci dotačního projektu v rámci 101. výzvy IROP – React EU, 
která představuje reakci na nastalou epidemiologickou situaci s cílem 
zlepšit možnosti fungování poskytovatelů sociálních služeb.
„Nová vozidla jsou v  současné situaci nutností, jelikož byla rozšířena 
pracovní doba pečovatelské služby a současně došlo ke zvýšené poptáv-
ce i ve vzdálenějších částech Krupky a její kapacita je téměř naplněna. 
Díky využívání vozidel v terénních sociálních službách dojde k úspoře 
času na  dopravu ke  klientovi a  ta může být následně využita pro po-
skytování přímé péče potřebným uživatelům služby,“ zhodnotil situaci 
starosta Zdeněk Matouš.
Pokud bude projekt kladně hodnocen a  přijat, vozidla by mohla být 
k dispozici na podzim letošního roku. /red/

HASIČI
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Hornický region Erzgebirge/Krušnohoří 
je památkou světového dědictví UNESCO
V sobotu 6. července 2019 byly hornické památky v saském a českém 
Krušnohoří zapsány na Seznam světového dědictví UNESCO. 

Historie a sláva krušnohorského hornictví
KRUŠNOHORSKÉ RUDY: Stříbro 
Stříbro je ušlechtilý kov bílé barvy, který je člověkem využíván již od starověku, tedy více 
než 5 tisíc let. Na našem území ho jako první získávali Keltové. Ve 13. století byla centrem 
těžby stříbrné rudy Jihlava, ve 14. století její místo zaujala Kutná Hora. Nejslavnější éra 
dobývání stříbra ovšem začíná o sto let později v Krušných horách.

TĚŽBA RUD STŘÍBRA
Nejbohatší ložiska stříbra byla objevena v  Sasku 
u  Freibergu (1168), Schneebergu (1470), Annabergu 
(1491) a  Marienbergu (1519). V  Čechách bylo nejvý-
nosnější naleziště odhaleno v  Jáchymově (1516). 
V  první polovině 16. století byly Krušné hory nej-
větším producentem stříbra na světě, ročně se zde 
vyrobilo více než 30 tun, z toho polovina pocházela 
z Jáchymova. V 18. a 19. století se stal těžebním cen-
trem Freiberg. Na počátku 20. století těžba stříbrné 
rudy v krušnohorských revírech zanikla, definitivně 
ukončena byla po uzavření posledních freiberských 
dolů roku 1969. Odhaduje se, že celkem se v  Kruš-
ných horách vytěžilo 7 500 tun stříbra!

VYUŽITÍ STŘÍBRA
Stříbro je velmi dobře zpracovatelné, dobře se odlé-
vá. Díky své měkkosti bylo ideálním materiálem pro 
ražbu mincí. Nejstarší mincovna u nás vznikla roku 
1300 v Kutné Hoře. Razily se zde pražské groše. Nej-
známější a nejvýznamnější českou mincí byl ale to-
lar. Ten se začal razit v jáchymovské mincovně roku 
1516. O  ražbu zdejších tolarů s  vysokým obsahem 
stříbra se zasloužil šlechtic Štěpán Šlik. Jáchymov-
ský šlikovský tolar byl platidlem několik set let v Ev-
ropě i v zámoří, kde se ujalo jeho označení „dolar“. 
Stříbro bylo využíváno také ve šperkařství a pro vý-
robu zdobných domácích předmětů, např. příborů. 
Za zmínku stojí také jeho úloha v magii, odpradáv-

Jáchymovský šlikovský tolar z roku 1525 
(zdroj Wikimedia)

Stříbro (zdroj Wikimedia)

Pro zápis na  Seznam světového dědictví musí pa-
mátka splňovat určitá kritéria, která jsou stanove-
na ve  směrnicích UNESCO. Kolik jich splňuje Hor-
nický region Erzgebirge/Krušnohoří a jaká to jsou?
Rozhodující pro zápis jakékoliv památky či loka-
lity mezi prestižní památky světového dědictví je 
prohlášení o  její výjimečné světové hodnotě. Je 
třeba prokázat, že navržená lokalita splňuje aspoň 
jedno ze šesti určených kritérií. Výbor pro světo-
vé dědictví 6. července 2019 potvrdil, že Hornický 
region Erzgebirge/Krušnohoří splňuje hned tři 
tato kritéria. Prvním je, že Hornický region Erz-
gebirge/Krušnohoří dokládá mimořádnou úlohu 
a  celosvětový vliv sasko-českých Krušných hor, 
jako centra technologických a vědeckých inovací 
od  renesance až po  moderní dobu. Vzešly odtud 
mnohé významné znalosti a objevy spojené s hor-
nictvím a  hutnictvím, které se začaly používat 

po  celém světě. Druhým je skutečnost, že region 
přináší výjimečné svědectví o dalekosáhlém vlivu 
hornictví na všechny oblasti společenského živo-
ta, což dokládají dodnes stále živé tradice, myšlen-
ky a  představy typické pro krušnohorskou kultu-
ru. A konečně třetím splněným kritériem je fakt, 
že region tvoří ucelenou hornickou krajinu, jejíž 
hospodářství bylo od  12. do  20. století zásadně 
formováno hornictvím. Dobře dochovaná důlní 
díla, technologické celky a  krajinné prvky svědčí 
o  všech známých způsobech dobývání a  úpravy 
rud používaných od  pozdního středověku do  ne-
dávné minulosti a o vývoji rozsáhlých vodohospo-
dářských systémů jak na povrchu, tak i v podzemí. 
Hornická činnost vedla k  jedinečnému vývoji 
hustého osídlení v  údolích i  v  drsných horských 
polohách. Horní města mají osobitý charakter 
a díky ziskům z těžby také výjimečnou a hodnot-
nou architekturu. 

O  zařazení památek rozhoduje jednou ročně Výbor 
pro světové dědictví na  základě hodnotících zpráv 
svých poradních orgánů ICOMOS a IUCN. Vy jste se 
tajné „inspekční“ cesty komisařů ICOMOS zúčast-
nil. Kam jste je v Krupce vzal a co je nejvíce zajímalo?
Je třeba říci, že kromě oficiální hodnotící mise 
ICOMOS (Mezinárodní rada pro památky a  síd-
la) a  IUCN (Mezinárodní svaz ochrany přírody) 
probíhaly také neoficiální utajené návštěvy, kdy 
komisaři přijížděli jako běžní turisté. To proto, aby 
měli jistotu, že o nominované památky se staráme 
odpovídajícím způsobem i  tehdy, kdy nevíme, že 
jsme hodnoceni. Proto průběžně probíhala růz-

ná školení našich pracovníků z  oblasti provozu 
a údržby města, kultury a cestovního ruchu s dů-
razem na neustálé zlepšování poskytovaných slu-
žeb. Celkem se uskutečnily dvě oficiální hodnotící 
cesty ICOMOS, které se konaly na všech nomino-
vaných místech na české i německé straně. Jedna-
lo se o jeden z nejdůležitějších momentů v celém 
procesu. 

A jak taková mise probíhá? 
Klíčovou osobou celé výpravy je zcela nezávislý 
komisař ze zahraničí, který v  průběhu návštěvy 
nesmí nikomu nic ze svého hodnocení prozradit. 
Takže výsledek cest všichni aktéři, tzn. zástupci 
ministerstev kultury, památkového ústavu a měst 
z obou zemí, zjistí až z  jeho závěrečné hodnotící 
zprávy. Součástí pravidel takové cesty je mimo 
jiné i to, že při ní nesmí být přítomni novináři ani 
další veřejnost, aby byla zachována absolutní neu-
tralita. Při porušení této zásady se také může stát, 
že by komisař odjel a  vše by mohlo dopadnout 
velmi špatně. Umíte si asi představit, jak náročné 
bylo zajistit utajení, když se o celý nominační pro-
ces veřejnost velmi intenzivně zajímala, a přitom 
bylo potřeba do  přípravy hodnotící cesty zapojit 
docela hodně lidí. Přiznám se, že jsem jako organi-
zátor celé krupské části mise měl, jak se říká, „ner-
vy na  pochodu“, ovšem při zachování klidu a  co 
možná nejvyšší úrovně profesionality. S úsměvem 
dodávám, že jsem nejen z Krupky určitě nebyl je-
diný, komu přibilo pár šedivých vlasů. 

(Pokračování na straně 6)

na bylo pokládáno za velmi účinný prostředek proti 
působení temných sil. Pokud jste chtěli zlikvidovat 
vlkodlaka nebo upíra, tak jedině kulkou z  čistého 
stříbra.

Lenka Navrátilová

Na téma „Krupka, součást památky UNESCO“
se ptáme místostarosty Krupky, Rostislava Kadlece
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Od roku 1985 je hasič profesionál a svou kariéru ještě obohatil studiem 
na  VŠB v  Ostravě se zaměřením na  požární ochranu. V  současnosti je 
ředitelem Hasičského záchranného sboru Ústeckého kraje – územního 
odboru Teplice.

Jaké byly Vaše první kroky do hasičského prostředí?
V  první třídě základní školy jsem byl přemluven kamarády do  krouž-
ku  „Mladý požárník“, který byl u  Sboru dobrovolných hasičů Bohosudov. 
A protože tam byla dobrá parta lidí, tak mě to bavilo. Běhaly se kolektivní 
sportovně-branné závody, které jsme hojně vyhrávali. Jezdilo se na  výle-
ty, dělaly se táboráky při kytaře. Ale hlavně ta klukovská sranda a zážitky, 
na které vzpomínám.

Hasičský sport má v  Krupce ohromnou tradici. Po  úspěších na  republikovém 
poli jste závodil i za hranicemi. Jak těžký je požární sport?
Požární sport je hezký sport, a pokud ho chcete provádět na vrcholové úrov-
ni, tak jako u každého sportu je to dřina a zase dřina. Ať kolektivní disciplí-
ny požární útok, štafeta 4 x 100m, kde se spoléhá jeden na druhého. Nebo 
individuální běh na 100 metrů s překážkami, či výlez do okna třetího patra 
s hákovým žebříkem s náběhem z třiceti metrů. Vše na čas. A když si člověk 
uvědomí, že v dnešní době je ten čas u vrcholových závodníků běžně kolem 
15 vteřin, tak je to balet v letu. O tom by mohl povídat nejeden úspěšný zá-
vodník z Krupky. Rád vzpomínám na průkopníky, jako byl Janek Lisý, Jarda 
Flener, Pavel Venclovský, Honza Vácha, nebo Martin Hovorka a další, kteří 
tomu obětovali mnoho času a úsilí.

Hasičské povolání má svá specifika a nemůže ho dělat každý. Ovlivnilo Vás to 
ve Vašem osobním životě?
Určitě. Tato práce je velice zajímavá a rozmanitá. Však hasič ve výjezdové 
jednotce už dnes není jenom hasič. Je to člověk, který pomáhá v běžném 
životě snad všude. Takový všeuměl. Jsou to nejenom požáry různého dru-
hu, ale dopravní nehody, povodně, větrné kalamity, chemické a technické 
havárie, a to bych mohl vyjmenovávat na celou stránku. A pokud se přímo 
účastníte těchto událostí, tak to ve  vás zanechá určitý nadhled nad věcí 
do soukromého života. Však to nejsou pořád situace s veselým koncem. Bo-
hužel i smutná realita života. A to si myslím, že ta rozvaha a zkušenost se 
u toho člověka projeví i v osobním životě. /red/

Na téma „Krupka, součást památky UNESCO“
se ptáme místostarosty Krupky, Rostislava Kadlece
(Pokračování ze strany 5)
Nicméně se díky spolupráci celého týmu spolu-
pracovníků i vedení města všechno povedlo a obě 
hodnotící cesty dopadly pro Krupku velmi dobře. 
V živé paměti mám první hodnotící misi po celém 
česko-saském hornickém Krušnohoří, která star-
tovala u nás v Krupce. Byla to velká zodpovědnost, 
neboť jaký je začátek, takový může být i konec. Za-
čali jsme na krupském hradě, prošli městskou pa-
mátkovou zónu, horský terén s pinkami a odvaly 
a  samozřejmě štolu Starý Martin i  Velkou pinku 
na Komáří hůrce. 

Jak probíhala komunikace s  komisaři? Byla ryze 
úřední?
Jednacím jazykem byla angličtina a  bylo tedy 

nutné se velmi důkladně připravit i  po  jazyko-
vé stránce. Velmi úsměvným momentem byla 
situace, když jsme v  celkem velké skupině stáli 
na hradbách, dívali se na Husitskou ulici a Libu-
šín, a  v  tom se na  protější stráni objevily srnky. 
Vzpomínám si, jak tato milá chvíle pomohla „pro-
lomit“ oficiality a  uvolnila atmosféru. Také hod-
notící komisaři jsou jen lidé a všem se nám hned 
komunikovalo lépe.

Bylo třeba komisařům během jejich mise hodně věcí 
vysvětlovat?
Je samozřejmé, že komisaři byli na  cestu velmi 
dobře připraveni a  všechny podrobnosti již znali 
z obsáhlé nominační dokumentace. Nicméně přes-
to se i na místě velmi intenzivně zajímali o všech-

no, co se týkalo našich hornických památek. Přede-
vším pak také o to, jak je hodláme chránit, udržovat 
a  rozvíjet do  budoucnosti. Museli jsme být velmi 
konkrétní a  nemluvit jen tak „do  větru“. Naštěstí 
již v  té době bylo postavené i  nové Infocentrum 
hornické krajiny Krupka v  Husitské ulici, takže 
jsme mohli předvést hmatatelný důkaz, že to s péčí 
o  naše hornické památky myslíme vážně. Bylo 
vidět, že v  případě hodnotících misí se nejedná 
o žádnou formalitu, ale o důležitou součást hodno-
tícího procesu, na jehož konci se ukáže, zda budou 
památky zapsané na seznam UNESCO. Tehdy bylo 
všechno otevřené a velmi nejisté. Dnes již můžeme 
s úsměvem a úlevou vzpomínat na to, že jsme do-
sáhli historického úspěchu a Krupka v rámci Hor-
nického regionu Erzgebirge/Krušnohoří byla za-
psána do prestižní společnosti světových památek.

Pokračování v příštím vydání Radnice.

Rostislava Kadlece se ptala Lenka Navrátilová

PRAVIDELNÝ ROZHOVOR
S KRUPSKÝM OBČANEM

Od  ledna zařazujeme novou rubriku, která bude nabízet 
v každém vydání rozhovor s krupským občanem, který se na-
příklad podílí na  rozvoji našeho města či svými aktivitami 
propaguje Krupku v širším okolí. 
Do  tohoto projektu bychom chtěli zapojit naše čtenáře 
a krupskou veřejnost. Pokud máte tip na občana, se kterým 
bychom mohli udělat interview, neváhejte nás kontaktovat 
na e-mailu katerina.osvaldova@mukrupka.cz a my se ho po-
kusíme oslovit.

Adolf Langer:

„Už jako malý kluk 
jsem věděl,
že budu hasičem“

Adolf Langer  (zdroj Deník/Petr Málek)



ZA OBSAH INZERCE ZODPOVÍDAJÍ JEJÍ ZADAVATELÉ.
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27. 2. KRUPSKÝ

MASOPUST 2022

11:00

11:30

12:15

13.30

15.00

Komunitní centrum Olympie Krupka

Rej masek, zahájení průvodu

MÚ Krupka

Předání glejtu /vlády nad městem/ starostou města

principálovi masopustu, utopení Morany

MC Koloseum

Představení masopustních masek, soutěž, řádění

s cikánkou Anjelinou, harmonikáři. ZDARMA ochutnávka 

svařeného vína a zabíjačkových dobrot 

Restaurace Na Střelnici - venkovní areál

Představení masopustních masek, soutěž, 

harmonikáři. Ochutnávka tradičních zabíjačkových 

pochoutek a poctivá prdelačka ZDARMA

Restaurace Na Střelnici 

Masopustní maškarní sousedské odpoledne. K tanci

a poslechu hraje Krušnohorka. Vstupné 50 Kč

ČASOVÝ HARMONOGRAM MASOPUSTNÍHO PRŮVODU

PŘIDEJTE SE I VY V MASKÁCH K PRŮVODU A SOUTĚŽTE O CENY



Většina dává přednost tomu, co si sama uvaří
Přibližně jen každý desátý občan Krupky pomáhá restauracím v  Krupce 
udržet a rozvíjet jejich živobytí tím, že v  nich řeší své stravování alespoň 
jednou týdně. A skutečných štamgastů, kteří v  restauraci jedí a pijí (dou-
fáme, že přiměřeně) téměř denně, je pouhá setina, přeneseno na populaci 
v Krupce tedy přibližně stovka.

Kolikrát měsíčně chodíme v Krupce do restaurace

A jak často naši občané chodí do restaurací nejen v Krupce posedět s přáteli 
nebo partnerem či partnerkou? Alespoň jednou za měsíc si tuto radost do-
přeje čtvrtina z nás, a naopak téměř desetinu žádná restaurace k posezení 
nenaláká, jak je rok dlouhý.

Kolikrát ročně vyrazíme do restaurace na posezení s přáteli 
nebo partnerem

Centrum plesů a restaurace při hlavních 
dopravních tepnách hrají v Krupce prim 
Služby MC Kolosea, restaurace U Václava a Pod Kaštany alespoň jednou vy-
zkoušela více než třetina respondentů. Za vítězi na „bedně“ již mají další 
„soupeři“ odstup třídy, přesto i následující šestice přilákala stále ještě více 
než čtvrtinu občanů.

Kam lidé v Krupce chodí

Vyhodnocení ankety na téma gastronomie v Krupce

Nejlepší kuchaři ale vaří jinde
To, že vyšší návštěvnost nebo známost restaurace ještě nemusí znamenat, 
že si tam nejlépe pochutnáme, nám ukázalo bodování k otázce „Kde Vám jak 
chutná?“. Na čelné místo v tomto hodnocení se vyhoupl podnik s příznač-
ným názvem „Mňam...“, který ale byl v hlasování žen předehnán o zlomek 
bodu „Tomem“, a mezi muži „Václavem“ minimálně o délku koňské hlavy.

Jak kde v Krupce chutná (pouze podniky hodnocené více než 
10 respondenty)

 

Nejlepší jídlo není všechno
Respondentům jsme položili otázky „Kterou z restaurací nebo podobných 
podniků byste doporučil/a turistům na dobrý oběd?“ a „Kterou restauraci 
nebo podobný podnik v Krupce byste doporučil/a pro večeři s partnerem/
partnerkou nebo oslavu s rodinou nebo přáteli?“
Je pochopitelné, že fast food lidé pro podobné příležitosti nedoporučí, i když 
jim tam chutná, ale jinak umístění restaurací v tomto „hlasování“ víceméně 
kopíruje jejich návštěvnost. Zajímavé je jistě to, že některé restaurace sbíra-
jí více bodů spíše jako „obědové“, například U Václava nebo Pod Lanovkou, 
a jiné jsou vnímány jako lepší pro příjemnou večeři, například Pod Kaštany 
nebo Hrad Krupka. Večeře v restauraci zkrátka není jen o jídle, ale důležité 
je také prostředí, obsluha nebo něco dalšího.
Údaje z ankety vyzdvihují ještě jednu zajímavou anomálii, a to v případě 
„Toma“, kterého značně nadprůměrně doporučují jak pro obědy, tak pro ve-
čeře, ženy. Naopak restauraci U Václava výrazněji doporučují muži.

Občané doporučují
(pouze podniky doporučené více než 10 respondenty)

 

Od 15. 1. 2022 do 21. 1. 2022 se mohli občané zúčastnit ankety, kterou jsme připravili pro získání odpovědí na otázku, jak vní-
máme situaci v nabídce restaurací a podobných podniků v našem městě. Výzva k účasti byla opět publikována na Facebooku 
města a prostřednictvím Mobilního rozhlasu, kde bylo možné anketu vyplnit. Na tuto výzvu zareagovali svými odpověďmi 
142 respondenti, tedy pouze o 14 méně než na anketu na třaskavé téma kina. Inu, asi i láska k městu prochází žaludkem.



ZA OBSAH INZERCE ZODPOVÍDAJÍ JEJÍ ZADAVATELÉ.

Malé, ale naše
Na otázku „Kterou restauraci nebo podobný podnik máte nejraději v Krupce 
nebo širším okolí?“ uvedlo 47 % respondentů restaurace v Teplicích, 42 % 
v Krupce, 7 % v Ústí nad Labem a 4 % v Oseku. Ale i když „týmově“ zvítězily 
Teplice, individuálně se zmocnily stupňů vítězů krupské podniky, což nám 
přijde povzbudivé.

Které restaurace máme nejraději
(pouze podniky uvedené více než 3 respondenty)

 

Děkujeme všem účastníkům ankety! Zároveň gratulujeme restauracím, pro 
které výsledky ankety vyzněly pozitivně. Ostatním přejeme, aby našly cestu 
ke zlepšení. A všem, aby se jim podařilo překonat tuto nelehkou dobu.

Roman Zima, vedoucí odboru kancelář starosty
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Zde může být 
váš inzerát

katerina.osvaldova@mukrupka.cz
+420 417 803 130

Tisková zpráva Českého svazu ochránců přírody

Ukliďme svět slaví 30 roků!
A za dva měsíce to vypukne!

(ČR, 26.1.2022) Zbývají jen dva měsíce do hlavního termínu dobrovolnické akce Ukliďme svět, 
kterou už 30. rok u nás koordinuje Český svaz ochránců přírody (ČSOP). Termín pro jarní akce 
Ukliďme svět je stanoven na 26. března. Po dvou letech, kdy větší dobrovolnické akce značně 
omezovala pandemie Covid 19, se konečně čeká větší účast. Příroda po dvou letech útlumu 
pomoc dobrovolníků potřebuje! Přihlašovat místní akce můžete už nyní!

Organizátoři místních akcí se mohou přihlašovat na stránkách www.uklidmesvet.cz prostřednictvím formuláře. 
Zároveň také mohou od ČSOP žádat materiální i informační podporu. Žádanka o zaslání rukavic a pytlů k úklidům 
bude zveřejněna pouze do 1. března. Hromadná rozesílka balíčků organizátorům proběhne cca týden před 
hlavním úklidem. „Je důležité, aby dobrovolníci své přihlášky odeslali včas. Balíčky se tak stihnou připravit a odeslat 
před hlavním termínem úklidů, “ sdělila koordinátorka kampaně Veronika Andrlová. Místní akce Ukliďme svět 
lze konat během roku kdykoliv. Pokud je někdo chystá dříve než 26.3., může se na případné podpoře domluvit 
individuálně, pokud později, měl by si stihnout o podporu požádat do 1. března. Na konci srpna však bude možná 
další rozesílka materiálů určených pro podporu podzimních úklidů. 

Jako každý rok, budou jarní úklidy doprovázet již tradiční fotografické soutěže. První z nich bude „Před a po“, 
která spočívá ve fotodokumentaci uklízeného místa před začátkem úklidu a bezprostředně po něm. Druhou 
fotografickou soutěží bude „Fotografie z akce“, která přináší neomezenou míru fantazie. Nejzajímavější, nejvtipnější 
a nejakčnější fotografie budou mít největší pravděpodobnost výhry. Kromě toho jsme pro letošek připravili také 
„videosoutěž“ z úklidu, o odpadcích, o recyklaci nebo jen o tom jak třídíte u Vás doma.

Pravidla soutěží budou rovněž zveřejněna na stránkách www.uklidmesvet.cz.

Ukliďme svět je dobrovolnická úklidová akce, která probíhá na území celé České republiky jako součást světové 
kampaně Clean Up the World. Jejím cílem je uklidit nelegálně vzniklé černé skládky a pohozené odpadky. Akci 
Ukliďme svět v Česku od roku 1993 organizuje Český svaz ochránců přírody. Do kampaně se každoročně zapojují 
tisíce dobrovolníků. V  letech 2017–2020 se kampaň konala společně s kampaní Ukliďme Česko. Od roku 2021 
pokračuje opět samostatně. Smyslem kampaně Ukliďme svět není však jen samotné uklízení odpadků. Účastníci 
především posilují svůj vztah k přírodě a prostředí ve svém okolí, ale také se zamýšlejí nad tím, proč odpadky 
vůbec vznikají. 

Kontakt: Veronika Andrlová, tel.: 773 198 015, info@csop.cz

Fotografie z úklidů volně k dispozici zde: https://eu.zonerama.com/CSOP/Album/7733779 

Ukliďme svět v roce 2022 podporují: 
Ministerstvo životního prostředí, Hlavní město Praha, ALPINE PRO, DPD CZ, DB Schenker, Kofola a další. 
Partnery akce se můžete stát i Vy! Děkujeme!
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Významní a slavní 
návštěvníci XIII. díl

HISTORICKÉ OKÉNKO

V  této rubrice si připomínáme a představujeme významné 
osobnosti, které navštívily naše město a zanechaly v  něm 
svou stopu.

Jan Neruda (1834–1891) 
Významný český spisovatel, básník, dramatik a novinář přijel do Bohosu-
dova v roce 1872. Zřejmě se doslechl o zdejším léčivém prameni, jehož žele-
zitá voda údajně pomáhala při chudokrevnosti nebo žaludečních potížích, 
a chtěl se zbavit svých neduhů. Je však také možné, že se potřeboval zotavit 
spíše psychicky. Procházel těžkým životním obdobím. Trápila ho nešťastná 
láska ke vdané Karolíně Světlé, i přes velké pracovní nasazení se mu finanč-
ně nedařilo a navíc po Praze kolovaly pomluvy, že posílá informace do ra-
kouských novin, což se ve vlasteneckých kruzích, kam jako zastánce češství 
patřil a kde měl přátele, považovalo za zradu. Jeho špatná nálada a depre-
sivní rozpoložení se odrazilo i ve vzpomínce na návštěvu bohosudovského 
kostela, kterou popisuje slovy: „Nevelké prostranství obehnané po italském 
způsobu ambity a uprostřed nevelký kostelík v ledabylém italském slohu. 
Vnitřek kostelíka je neladně přeplněn, jak už v chrámech našich bývá. Dře-
věný baldachýnový oltář hlavní je pln neladu a na něm stkví se ve zlaté ka-
peli obraz zázračný. Sem přicházejí tisíce lidstva a obětují Panence Marii. 
Poněvadž jsem právě nic jiného vhodného při sobě neměl a peněz jsem po-
třeboval na další cestu, obětoval jsem své srdce. Má-li z něho radost, dobře, 
já už ho nepotřebuju.“ Zajímavé je, že i když se tu Janu Nerudovi moc nelíbi-
lo, zřejmě na něj „zázračná“ síla našeho poutního místa trochu zapůsobila, 
protože se mu po návratu do Prahy začalo dařit. 
Jan Neruda se narodil v Praze na Malé Straně do chudé rodiny vysloužilé-
ho vojáka a služky. Žili v Ostruhové ulici v přízemí domu U Dvou slunců, 
kde měl chlapcův otec malou trafiku. Ulice byla roku 1895 přejmenována 
na  Nerudovu a  patří k  nejnavštěvovanějším místům v  Praze. V  době stu-
dií na gymnáziu se Jan spřátelil s dalšími mladými vlastenci a stal se čle-

Jan Neruda (Wikimedia)

nem českých literárních spolků. Po maturitě studoval práva i filozofii, ale 
ani jednu fakultu nedokončil. Krátce pak pracoval jako účetní, učitel i pře-
kladatel a nakonec se rozhodl pro dráhu spisovatele. A zapsal se do dějin 
české literatury a  žurnalistiky! Jako novinář působil v  redakci Národních 
listů, přispíval do deníků Čas 
a Hlas, s Vítězslavem Hálkem 
založili časopis Květy. Napsal 
tisíce fejetonů, věnoval se 
i  literární a divadelní kritice. 
Jako básník a  prozaik příliš 
uznávaný nebyl, jeho verše 
a  povídky byly doceněné až 
dlouho po  jeho smrti. Mezi 
nejznámější Nerudova díla 
patří soubor povídek Arabes-
ky, básnické sbírky Hřbitov-
ní kvítí, Knihy veršů, Písně 
kosmické, Balady a Romance 
a Zpěvy páteční. A kdo by ne-
znal jeho Povídky malostran-
ské o svérázných a osobitých 
postavách žijících v  této sta-
ropražské čtvrti. A  Nerudův 
soukromý život? Spoustu 
let udržoval milostný vztah 
s Annou Holinovou, do man-
želství se však nehrnul a vel-
ká láska skončila roku 1863 
rozchodem. Jeho osudovou 
ženou byla vdaná spisovatelka Karolína Světlá. On jí pomáhal s psaním, ona 
mu půjčovala peníze a platila za něj dluhy. Bohužel pro zamilovaného Ne-
rudu ho považovala pouze za přítele. Až do roku 1869 žil s matkou na Malé 
Straně, poslední roky života strávil na  Novém Městě. Jan Neruda zemřel 
po  dlouhé nemoci na  zánět pobřišnice v  roce 1891, je pochován na  Vyše-
hradském hřbitově.

„Kdo nic neví, musí všemu věřit“, Jan Neruda, Skromné myšlenky.
Lenka NavrátilováSocha Jana Nerudy v Praze na Petříně (Wikimedia)

Jedno z mnoha vydání Povídek 
malostranských (Wikimedia)
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Anketa
Jaká je Vaše 
nejoblíbenější 
restaurace či hospoda 
v Krupce?

 „Restaurace Sv. Tom. Přátelská obsluha 
a výborné jídlo. Jako druhá je Koloseum, 

tam mě to táhne za příjemným 
posezením na terase se živou hudbou.“

Dana Ciganiková Rudzinová, 
pečovatelka v dětském domově

VZPOMÍNKA

PODĚKOVÁNÍ

BLAHOPŘÁNÍ

Nejzajímavější
návrhy z ankety 
v Mobilním rozhlase

Nejzajímavější komentáře 
z ankety k tématu 
gastronomických služeb 
v Krupce v Mobilním rozhlase
„Dle mého názoru je to mizérie, na 15 000 
obyvatel dvě slušné restaurace a  dvě 
cukrárny, pořádná kavárna s dobrou ká-
vou žádná.“

„Určitě by bylo potřeba rozšířit spektrum 
restaurací. Krupka je převážně plná hos-
pod a pivnic, ale ne kvalitních restaurací, 
kam člověk zajde na  dobré jídlo napří-
klad na večeři. A úplně zde chybí asijská 
kuchyně, o bistru na náměstí se snad ani 
nedá mluvit jako o restauraci.“

„Dám si za úkol navštívit všechny, abych 
mohla pak všechny správně posoudit.“

„Kromě Kolosea Krupka, kde mají výbor-
nou kuchyni a  Pod Kaštany, kde mají 
bohužel jen pěkné prostředí, je v Krupce 
gastronomie na velmi nízké úrovni.“

„V nabídce v Krupce je většinou na solid-
ní úrovni česká, případně asijská klasika 
z  minulého století (tím nemyslím, že je 
to špatné), ale chybí nějaké alternativy, 
třeba na  soudobé úrovni vegetariánská 
kuchyně nebo něco zajímavého, co třeba 
chvíli poskytovala žel již zaniklá belgická 
restaurace Pater. Chápu ale, že v našem 
malém městě po tomto není podnikatel-
sky zajímavá poptávka.“

Dne 1. února 2022 oslavila své 80. narozeniny 
paní Jana Týlová. Tímto jí přeje dcera Jana 

s manželem, vnuk Láďa s manželkou Markétou, 
pravnoučaty Samíkem, Tobískem a sestrou 

Mášou. Hodně zdraví, neboť je vzácné. Hodně 
štěstí, neboť je krásné. Hodně lásky, neboť je jí 

málo. Hodně všeho, co by za to stálo. 

 V těchto dnech slaví významné životní 
jubileum 80 let pan Josef Mládek z Krupky. 
S přáním pevného zdraví do dalších let přejí 

manželka Gerta, dcera Gerta s manželem, syn 
Josef, vnoučata Martina s přítelem, Miroslav 

s manželkou, pravnoučata Ondrášek, Tomášek, 
Kubíček a Davídek.

 „Určitě restaurace Sv. Tom. Sklepení 
na využití různých akcí, kde jsou hosté 

odděleni od vrchní restaurace a tím 
minimálně ruší hosty, co si jdou v klidu 

posedět u jídla. Přátelská obsluha 
a s jídlem jsem byla vždy spokojená.“

Štěpánka Dzurojurková,
team leader logistiky

Ráda bych tímto poděkovala zaměstnancům Města Krupka, kteří 
velice ochotně na prosbu seřezali keře, které zasahovaly do veřejné 
komunikace. Velice děkuji za ochotu a slušnost. 

Mattisová st. 

Dne 5. února 2022 
tomu bylo 10 let, co nás 
opustil pan Alexandr 

Pollák. Kdo jste ho 
znali, vzpomeňte 

s námi.
Manželka a syn 

s rodinou. 

Dne 9. února 2022 
tomu bylo 18 let, co nás 
navždy opustil můj syn 

Jan Sršeň. Kdo jste 
ho znali a měli rádi, 
vzpomeňte s námi. 
Maminka a sestra 

Jiřina s rodinou.

Dne 18. února 2022 
uplyne 5 let, co nás 

opustil milovaný 
tatínek a dědeček, pan 

Antonín Kasalický. 
Vzpomínají dcery 
Martina a Dana 

s rodinami.

 Dne 21. února 2022 
uplyne 10 let, co nám 
odešel náš manžel, 

dědeček a kamarád, 
pan Šimon Marek. 

Kdo jste ho znali, 
vzpomeňte s námi. 
S úctou manželka 

Marie, děti a vnoučata 

Dne 10. února 2022 
uplynulo pět let, co 

navždy utichlo srdce 
našeho milovaného 

manžela, tatínka, 
dědečka, bratra, 

švagra a strýce, pana 
Jaroslava Jecha. Stále 

nám chybí. Kdo jste 
ho znali a měli rádi, 
vzpomeňte s námi. 
Děkuje manželka, 
syn, bratr a sestra 

s rodinami.

„Kdo byl milován, není 
zapomenut.“

Dne 14. února 2022 
tomu bude osm let, co 

nás navždy opustila 
naše drahá a milovaná 

maminka, babička 
a manželka, paní 

Irenka Betková. Už 
jen kytičku na hrob 

Ti můžeme dát, 
chviličku postát 

a tiše vzpomínat. 
Zarmoucená rodina. 

Dne 14. února 2022 
uplyne rok od úmrtí 

kněze Miroslava 
Vachaty. Stále nám 

chybí. Kdo jste ho znali 
a měli rádi, vzpomeňte 

s námi. Děkujeme. 
Maminka, bratr, dcery 

a přátelé z kostela. 

Dne 18. února 2022 
to bude devět let, co 
nás navždy opustil 

náš drahý milovaný 
manžel, tatínek, 

dědeček, pradědeček 
a syn, pan Rainer 

Mical. Kdo jste ho znali 
a měli rádi, vzpomeňte 

s námi. S láskou 
vzpomíná dcera Erika 

s rodinou a ostatní 
příbuzní.

. 

Dne 24. února 2022 jsou to 3 roky od úmrtí
pana Jiřího Sršně. Stále vzpomíná manželka 

Jiřina a dcera Jiřina s rodinou.
Děkujeme všem za tichou vzpomínku.

 

S hlubokým zármutkem v srdci oznamujeme, 
že dne 22. prosince 2021 zemřela paní Zdeňka 

Rynešová ve věku 68 let. Kdo jste ji znali, 
vzpomeňte s láskou na ni spolu s námi. Dcera 

Soňa a syn Kája s rodinami
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Krupka očima sociálních sítíINSTAGRAM
Chceš zde svou fotku? Taguj nás na facebooku a instagramu: #krupkazije

Jak šel čas aneb Proměny zajímavých míst v Krupce 

Mariánské náměstí
Původně se centrální náměstí v  Bohosudově 
nazývalo Kostelní nebo také Horní, v  období 
po  2.  světové válce bylo přejmenované na  Ná-
městí ČSA (Československé armády). Na fotogra-
fiích vidíme, jak se měnilo v průběhu posledních 
60 let. Původní zástavba byla v 90. letech zbourá-
na, roku 1994 bylo slavnostně otevřeno upravené 
Mariánské náměstí včetně budovy s  půlkruho-
vým půdorysem, které se od té doby říká „Rohlík“. 
Levá strana náměstí zůstala zachována. Na čer-
nobílých fotografiích vidíme proměnu hospody 
U  Brožů na  hotel Horal. Kašna, která zobrazuje 
bájnou lípu s pietou, je dílem krupského sochaře 
Pavla Kartáka z roku 2003.

Lenka Navrátilová Hotel Horal s novou kašnou, rok 2003

Původní zástavba, 60. léta 20. století Náměstí v Bohosudově před bouráním

Panorama Mariánského náměstí, rok 2008
Současná podoba s opravenou budovou 
bývalého Horalu, rok 2022 

Náměstí po zbourání domů v pravé části

Hotel Horal a náměstí s lávkou, rok 2002
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Jaký byl loňský rok 
v Plaveckém oddíle
Rok 2021 se nesl ve znamení komplikací spoje-
ných s celosvětovou pandemií způsobenou one-
mocněním covid-19. Tréninky, závody i ostatní 
aktivity jsme museli přizpůsobovat aktuálním 
vládní nařízením. Tréninky jsme stejně jako 
v roce 2020 uskutečnili i v době letních prázdnin 
a nahrazovali tak výpadky z  jarních měsíců. Na 
konci léta jsme pak uspořádali příměstský kemp 
a zahájili tím podzimní sezonu.
I přes tyto obtíže se mladým závodníkům na sou-
těžích dařilo a zvládli jsme též pro ně uspořádat 
halloweenskou párty a závěrečné vnitrooddílové 
závody. Veškeré podrobnosti včetně fotogalerie 
jsou na facebookových stránkách plavanikrupka. 
Věříme, že letošní rok již bude stabilní a budeme 
se moci opět plně soustředit na přípravu našich 
borců a tuto snahu se pokusíme zúročit a ideálně 
přetavit v cenné kovy. Všem plavcům přejeme, ať 
je to hlavně baví a povedou se výsledky.
Děkujeme tímto za podporu Městu Krupka, fir-
mě Knauf Insulation, rodičům, trenérům, plav-
cům a všem, kteří pomáhají budovat a rozvíjet 
oddíl plný nadšených Marliňáků. Všem přejeme 
rok 2022 plný dobrých dnů.

Za Plavecký oddíl Krupka, z.s.,
Tomáš Liška, předseda oddílu

Plavecký oddíl slaví 
první úspěch v zimním 
plavání
Členka krupského oddílu Jana Švadlenová uspě-
la na 3. ročníku otužileckých závodů na Jizeře, kde 
v kategorii žen na trati 250 m doplavala na dru-
hém místě. Po účastech na závodech v Horní Ce-
rekvi, Blansku, Plzni a Pardubicích, kde se Jana 
seznamovala jako úplný nováček s  tímto netra-
dičním odvětvím, dorazil první úspěch. Plavalo 
se v Mladé Boleslavi na Jizeře, která měla teplotu 
vody 2,4 °C. Krupská závodnice dorazila do cíle se 
ztrátou necelých šesti vteřin na vítězku a začíná 
stoupat vzhůru bodovacím žebříčkem. /red/
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MARYŠA z Krupky v Boleradicích
Divadelní hra Aloise a  Viléma Mrštíků MARYŠA patří do  zlatého fondu čes-
ké dramatické tvorby a od doby své premiéry 9. května 1894 je trvale uváděna 
na českých divadelních jevištích. 
Skutečná Maryša žila na Moravě v obci Diváky a její život neměl dramatický prů-
běh tak, jak je zobrazeno v divadelní hře. Bratři Mrštíkové svým zpracováním vy-
tvořili nejen obraz doby, ale především obraz manipulace a zničující moci peněz.
Boleradice jsou vzdáleny od obce Diváky 5 kilometrů a odezva hry MARYŠA je 
v této oblasti i samotných Boleradicích velmi silná, mimo jiné i proto, že místní 
divadelní soubor měl MARYŠU na repertoáru na vynikající úrovni.
Divadelní soubor Domu kultury Krupka měl pozvání do  Boleradic již v  roce 
2020, bylo však třikrát odloženo z důvodu koronaviru. Takže naši MARYŠU jsme 
odehráli v Boleradicích v sobotu 15. ledna 2022. Hráli jsme před zcela zaplněným 
hledištěm se 184 diváky v nádherném prostředí místního divadla. Naši drama-
turgickou úpravu krupští diváci znají a možná jim příliš nepřišlo, že jevištní mlu-
va je v češtině a nikoli v moravském nářečí. Naše hlavní otázka tedy byla, jak naši 
jazykovou verzi boleradičtí přijmou.
Od kamarádů z místního souboru jsme se po představení dozvěděli, že ze začát-
ku byli diváci trochu zaskočeni, ale že celou inscenaci přijali v této naší úpravě 
raději, nežli abychom se snažili o nápodobu nářečí. Inscenace byla tedy velmi 
dobře přijata, aplaus od znalého obecenstva byl velký a nejvíce nás potěšilo od-
poslechnuté hodnocení neznámého diváka: „Hráli jako o život.“
Přinášíme tedy do Krupky další divadelní vavřínový list.

Vladimír Urban, jednatel souboru

MŠ Sluníčko cvičí se Sokolem
V  letošním školním roce se naše mateřská škola opět zapojila do  celoročního 
projektu „Se Sokolem do života aneb Svět nekončí za vrátky, cvičíme se zvířátky“, 
který pořádá Česká obec sokolská. V jeho rámci děti plní nejrůznější pohybové 
aktivity a rozvíjí svá poznání. Mohou se také zapojit do netradičních aktivit spo-
jených s daným ročním obdobím. Cílem projektu je rozvoj základního pohybu 
jako takového. Děti zjišťují, jak pracovat se svým tělem, jak koordinovat pohyb 
a zároveň zvyšují svoji tělesnou zdatnost. Dosažené úspěchy si zaznamenávají 
pomocí samolepek, které si nalepí do svého sportovního deníku. Projekt je vý-
raznou podporou zdravého způsobu života, ke  kterému děti v  mateřské škole 
aktivně vedeme. 

Martina Hissenová, učitelka MŠ Sluníčko Krupka

Začátek nového roku v Želváčku
Začátek roku byl v Želváčku hodně o zážitcích z Vánoc. S dětmi jsme si povídali 
o  tom, jak Vánoce doma trávily, jaké zvyky dodržují a  jak tedy vlastně Vánoce 
u nich doma vypadají. Samozřejmě jsme si také povídali o tom, co kdo našel pod 
stromečkem, a komu jaký dárek udělal největší radost. Děti nám také vyprávěly, 
co našly v dárcích, které dostávaly v nízkoprahovém zařízení pro děti a mládež. 
Všichni byli po Vánocích plní energie a nadšení. Kromě Vánoc se s dětmi také 
řešila zhoršující se situace ohledně šíření nákazy covid-19, a tak proběhla beseda 
na  téma „Hygiena v  době covidové“. Během besedy jsme probírali dodržování 
hygienických pravidel jako nošení roušek, mytí a desinfekce rukou a další důle-
žitá pravidla, která je potřeba v této době dodržovat. Děti si také v lednu chtěly 
hodně procvičovat probíranou školní látku, aby v pololetí měly na vysvědčení 
dobré známky. Leden samozřejmě nebyl pouze o povídání a učení, ale také o zá-
bavě v podobě různých her a radosti z vyrábění, které je velmi baví. A protože už 
nám leden skončil, budeme se chystat na únorový svátek, který je znám po ce-
lém světě, tím svátkem je samozřejmě Valentýn. Doufáme, že si ho budeme letos 
moci s dětmi užít, jak se patří.

Barbora Beštová



V dalším čísle připravujeme:
V této situaci nemůžeme rozumně plánovat, co vše 
v příštím vydání najdete.

Rozhodně vás nepřipravíme o pravidelné rubriky,
a pokud situace dovolí, i reportáže z konaných akcí.
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Konání akcí závisí na aktuálních nařízení vlády.

27. 2. od 11 hodin 
Masopust
Začátek průvodu Komunitní
centrum Olympie Krupka

10. 4. od 12 hodin 
Velikonoční jarmark
před městským úřadem
Vstupné zdarma

22. 4. od 10 hodin 
Slavnostní shromáždění
k 77. výročí ukončení
2. světové války
U památníku 313 obětí pochodu smrti
na Prokopce u Krupky
Vstupné zdarma

11. 2. od 18 hodin 
Koncert skupiny Fleret 
společně s Jindrou Kejakem
Restaurace Na Střelnici
Předprodej vstupenek
na tel.: 723 135 703 
Vstupné 150 Kč

Nenechte si ujít: #krupkazije


